
 همایون رحیمیان رهبر ارکستر ملی ایران در گفت و گو با »ایران« از اجرای این ارکستر در فستیوال سی وهشتم فجر گفت

موسیقی باید مانند زندگی در جریان باشد
از شبی که به یاد درگذشت استاد حسن ناهید برگزار شد تا ادای احترام ارکستر ملی به مردم زلزله زده خوی و کشورهای همسایه

رحیمیـــان کناره گیری اش از ارکســـتر 
ملی ایـــران طی ایـــن ســـال ها را عدم 
دعـــوت از او عنـــوان کـــرد و در ادامـــه 
افـــزود: »ارکســـتر صدا وســـیما بارهـــا 
از مـــن دعـــوت بـــه همـــکاری کـــرد 
و ســـال ها در ایـــن ارکســـتر فعالیـــت 
داشـــتم اما به دلایل ســـایق متفاوت 
مدیریتـــی کـــه متأســـفانه تخصصی در 
ایـــن زمینـــه نداشـــتند، کناره گیـــری 

» . م کرد
او دربـــاره اجـــرای قطعاتش با ارکســـتر 
گفت: »ســـال ها قبـــل آثار بســـیاری با 
همـــکاری آقای حســـام الدین ســـراج 
منتشـــر کردیم ماننـــد مجموعه »نگاه 
آســـمانی« کـــه البته به لحـــاظ طولانی 
بودن ایـــن قطعات ایـــن آثـــار کمتر از 
رســـانه ملی پخش شـــد. البته ناگفته 
نماند گرایش صدا وســـیما به موسیقی 
پاپ اســـت و آنقـــدر به این موســـیقی 
اهمیـــت می دهند و پخـــش می کنند 
که موســـیقی ســـنتی بـــه فراموشـــی 
ســـپرده شـــده، البتـــه ممکن اســـت 
جوانان به موســـیقی ردیف دستگاهی 
و آوازعاقه چندانی نداشـــته باشـــند، 
امـــا در این بین آثار فاخر و ارکســـترال 
و ســـمفونی هم ســـاخته شـــده است 
که متأســـفانه پخش نمی شـــود و این 
نشـــان از تغییر ســـایق تهیه کننده ها 

دارد.«
 رحیمیـــان طـــی ســـال ها فعالیتـــش 
در عرصـــه موســـیقی کارهای بســـیاری 
در ژانر موســـیقی های نظامـــی و ملی-
میهنی ســـاخته امـــا هیچ یـــک از این 
آثار را با ارکســـتر ملی اجرا نکـــرده و بر 
این نظراست آهنگسازانی که آثارشان 
را به ســـفارش بنیاد رودکی می سازند، 
دیگـــر متعلق بـــه ایـــن بنیاد اســـت و 
نمی توانند ادعایی داشـــته باشـــند.«

ایـــن رهبـــر ارکســـتر دربـــاره پـــارت 
اول ارکســـتر کـــه بـــه موســـیقی های 
ملی-میهنـــی اختصـــاص داشـــت و 
ویژگـــی اجـــرای کارهـــای اینچنینـــی 
بـــه  صـــورت ارکســـترال، بیـــان کرد: 
»کارهـــای ملی-میهنـــی می توانـــد بـــا 
هر گروه یا ارکســـتر کوچـــک و بزرگی 
اجـــرا شـــود. مانند آثار مانـــدگاری که 
مرحـــوم لطفی در گروه چاوش تولید 
و اجرا کردند، اما ارکســـترهای بزرگ 
کشـــورمان می تواننـــد ماننـــد دیگـــر 
کشـــورها آثار فاخر و مانـــدگاری را به 
اجـــرا درآورنـــد و بســـیار هـــم جذاب 
خواهـــد بـــود. البته در حـــال حاضر 
آهنگســـازان دراین زمینه کم هستند 
و جوانانی هم کـــه فعالیت می کنند، 
اغلب گرایش شـــان به موسیقی پاپ 
اســـت. مـــن کارهـــای بســـیاری برای 
دوران جنگ ســـاخته ام اما ســـایق 
امـــروز جامعـــه تغییـــر کرده اســـت. 
ایـــن نـــگاه در موســـیقی فیلـــم هـــم 
وجود دارد و ســـطح کیفی کارها کمتر 

شـــده است.«
یکی از قطعات زیبایی که با ارکســـتر 
جشـــنواره  قالـــب  در  ایـــران  ملـــی 
موســـیقی فجـــر اجـــرا شـــد، ترانـــه 
نوســـتالژیک و مانـــدگار »آیریلیـــق« 
بود. رحیمیان دربـــاره توجه و اجرای 
قطعـــات موســـیقی فولک با ارکســـتر 
ملـــی پاســـخ داد: »تـــاش مـــن این 
اســـت کـــه برخـــی از موســـیقی های 
فولک کشـــورمان که قابلیت تنظیم 
مجـــدد دارد بـــا ارکســـتر ملـــی اجـــرا 
شـــود و البته می توان در ایـــن زمینه 
از آهنگســـازان جوان دعوت به عمل 
آورد و ایـــن کارها را ســـفارش بدهیم. 
حتی آثار قدیمی غیـــر فولکلور را هم 
که برای ارکســـتر تنظیم نشـــده است 
می تـــوان بـــه همراهی ارکســـتر ملی 
ایران و ارکســـتر ســـمفونیک تهران 

روی صحنـــه آورد.
او در پایـــان اظهـــار کـــرد: 
موســـیقی بایـــد ماننـــد 
در  و  جـــاری  زندگـــی 
جریـــان باشـــد و نباید 
مســـائل  خاطـــر  بـــه 
از  مانـــع  حاشـــیه ای 
هنرمنـــدان  فعالیـــت 
موســـیقی بـــود و نـــگاه 
ن  آ بـــه  ی  نـــه ا مغرضا
داشت. امیدوارم موسیقی 
همچنـــان مســـیر خـــود را 
ادامـــه بدهـــد و مســـئولان 
فرهنگی و متولیان، حامی 
موسیقی کشورمان باشند.

ارکستر ملی ایران، ملک کسی نیست
   امیرحســـین سمیعی، آهنگســـاز موســـیقی فیلم و خواننده 
موســـیقی ایرانـــی که بـــرای دومیـــن بار حضـــور در جشـــنواره 
موســـیقی فجر را تجربه می کند. در گفت و گو بـــا »ایران« درباره 
این اجرا بیان داشـــت: »ســـال گذشـــته با ارکســـتر سمفونیک 
صدا و ســـیما و در افتتاحیه جشـــنواره ســـی و هفتم، به عنوان 

خواننده این ارکســـتر شـــرکت و اجرا داشـــتم.«
معاون هنری سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران در ادامه 
درخصوص بهتر دیده شـــدن جشنواره موســـیقی فجر که حالا 
به دور ســـی و هشتم خود رســـیده اســـت، اظهار کرد: »من بر 

ایـــن باورم زیرســـاخت های موســـیقی ایرانی، ایـــن قابلیت را 
دارنـــد کـــه در ســـطح بین المللی دیـــده شـــوند، چرا که 

موســـیقی ایرانی بســـیار غنی و پربار اســـت. نکته دیگر 
اینکه از نگاه من جشـــنواره دوره ســـی و هشـــتم، بسیار 
ویژه اســـت و بـــا توجه به جدول جشـــنواره شـــاهد این 

پویایـــی با حضـــور گروه های مختلف موســـیقی خواهید 
بـــود، بویژه آنکـــه در جـــدول جشـــنواره نگاه 

ویژه به جوانان مشـــهود اســـت و امیدوارم 
حضور جوانـــان در بزرگترین فســـتیوال 
موســـیقی ایـــران، چراغ راه نســـل آینده 

. باشند
او درباره اجرای قطعه نخســـت ارکستر 

ملی ایران که »بوی بهار« نام داشـــت اثر اســـتاد حســـن ریاحی 
و دیگـــر قطعات ملی – میهنی کـــه به اجرا درآمـــد، اذعان کرد: 
»تاش همه بزرگوارانی که در جشـــنواره موسیقی فجر فعالیت 
دارنـــد این اســـت که ایـــن جشـــنواره بـــه ماهیت اصلـــی فجر 
بـــودن خود نزدیک شـــود و امســـال شـــاهد این نـــگاه بودیم و 
آثاری که با ارکســـتر ملی اجرا شـــد، دربرگیرنده جشن پیروزی 

است. انقاب 
امیرحســـین ســـمیعی در پاســـخ به این ســـؤال که آیا زمان آن 
فرارســـیده اســـت که مســـئولان بنیاد رودکی و برگزارکنندگان 
جشـــنواره ها، از حضور خواننده های جوان و آهنگسازان جوان 
در ارکستر ملی اســـتفاده کنند، گفت: »این موضوع باید 
اتفـــاق بیفتـــد و قطعـــاً خیـــر و برکتی هم بـــرای همه 
خواهد داشـــت. ارکســـتر ملـــی ایران، ملک کســـی 
نیســـت و بـــرای این کشـــور اســـت و بـــرای جوانانی 
که در زمینـــه آموختن موســـیقی تاش و 
تحصیـــل می کنند تـــا کارهـــای خود را 
بـــا همراهـــی این ارکســـتر بـــزرگ به 
مردم ارائه دهنـــد. باید طیف های 
مختلف جوانـــان که از صداهای 
خوبی هم برخوردارنـــد اجرا با 
ارکســـتر ملـــی را تجربه کنند 
و از این بســـتر بهـــره ببرند.«

ـــرش بـ

عکس: نعیم احمدی 

ارکســـتر ملی ایران در نخســـتین شب 
سی وهشـــتمین جشـــنواره موســـیقی 
فجر بـــا رهبـــری همایـــون رحیمیان و 
خوانندگی امیرحســـین سمیعی و علی 
چراغـــی در تـــالار وحـــدت روی صحنه 
رفت. ایـــن برنامـــه در دو پـــارت برگزار 
شـــد که بخش نخســـت آن به ترانه ها 
و تصانیـــف ملی-میهنـــی اختصـــاص 
داشـــت. قطعـــه آغازیـــن پـــارت اول 
»بوی بهار« نام داشـــت، بـــا خوانندگی 
امیرحســـین ســـمیعی و همراهی گروه 
کـــر بـــا مضمـــون »آب زنیـــد راه را هین 
که نـــگار می رســـد / مـــژده دهیـــد باغ 
را بـــوی بهـــار می رســـد... .« این قطعه 
از ســـاخته های اســـتاد حســـن ریاحی 
اســـت کـــه بـــه ســـفارش صدا وســـیما 
ســـاخته شـــده بود و با صدای مرحوم 
محمـــود علیقلی بـــه گوش رســـید. از 
دیگر قطعاتی که امیرحســـین سمیعی 
اجرای خوانندگی آن را برعهده داشت، 
تصنیـــف میهنـــی »ای وطـــن« بـــود از 
ســـاخته های اســـتاد علینقی وزیری با 
این مضمون؛ »کشـــور ما کشـــور ایران 
بود / مســـکن شـــیران و دلیـــران بود / 
رســـتم دســـتان جهان پهلوان/ مظهر 
عشـــق و آزادی در جهان...« همچنین 

ارکســـتر ملـــی در پـــارت دوم، آهنـــگ 
»ســـیمین بری« از ســـاخته های علـــی 
رحیمیـــان را اجـــرا کـــرد و شـــور و حال 
خاصـــی در فضای ســـالن ایجاد شـــد و 
در آخـــر هم قطعـــه »خوش آمـــدی« از 
ســـاخته های علی اکبـــر قربانـــی. ایـــن 
خواننده پیـــش از اجرای ایـــن اثر روی 
صحنـــه اعـــام کـــرد اجـــرای امشـــب 
ارکســـتر ملی به هموطنـــان عزیزمان 
در خوی و کشـــورهای همســـایه سوریه 

و ترکیـــه تقدیم می شـــود.
دراین اجرا علی چراغی، دیگر خواننده 
ارکســـتر ملـــی ایـــران بود کـــه قطعاتی 
چـــون »ایرانم ایـــران« از ســـاخته های 
هـــادی آرزم را با همراهـــی گروه کر روی 
صحنه بـــرد و در ادامـــه تصنیف »خاک 
مهرآییـــن« از ســـاخته های علی اکبـــر 
قربانی با شـــعری از اســـماعیل فرزانه.

در ایـــن اجـــرا دو قطعه »شـــکایت دل« 
و »روزی روزگاری« از آثـــار اســـتاد فرهاد 
فخرالدینـــی و همچنیـــن ترانه معروف 
و نوســـتالژیک آذربایجـــان بـــا عنـــوان 
»آیریلیق« بدون کام روی صحنه رفتند 
که مورد اســـتقبال حاضران در ســـالن 

قـــرار گرفتند.
 راپســـودی نی و ارکســـتر، بخش دیگر 
اجـــرای این برنامـــه بود که با ســـولوی 
نـــی، پوریـــا شـــیوا فرد اجـــرا شـــد. این 
نوازنـــده پیـــش از اجـــرای ایـــن قطعه 
از درگذشـــت اســـتاد حســـن ناهیـــد 
پیشکســـوت ســـاز نـــی خبـــر داد و این 
قطعه را به این نوازنده بزرگ و نام آشـــنا 

تقدیـــم کرد.

حســـن ختام اجـــرای ارکســـتر ملـــی 
ایـــران تصنیـــف مانـــدگار»ای ایـــران« 
یکـــی از مشـــهورترین و محبوب ترین 
ســـرودهای ملی-میهنـــی بـــود کـــه از 
ســـاخته های زنده یـــاد روح الله خالقی 
اســـت که با صدای ایـــن دو خواننده و 

همراهـــی مردم بـــه اجـــرا درآمد.
همایـــون رحیمیـــان از آهنگســـازان 
نام آشـــنای موســـیقی ایـــران اســـت؛ 
هنرمندی کـــه اغلب فعالیتش رهبری 
با ارکسترهای صدا وسیما، سمفونیک 
و ارکستر مجلسی بوده و این بار تجربه 
دیگـــری را در همراهی با ارکســـتر ملی 
ایران داشـــته اســـت. او در گفت و گو با 
»ایـــران« درباره این اجرا بیان داشـــت: 
»ســـال ها مایستر ارکســـتر ملی بودم؛ 
دورانـــی که اســـتاد فرهـــاد فخرالدینی 
رهبری ارکســـتر ملی ایـــران را بر عهده 
داشـــتند و مـــن به عنوان نوازنـــده اول 
ویولن در کنار ایشـــان بـــودم و پس از 
کناره گیری آقای فخرالدینی از ارکستر 
ملی ایـــران، بـــه احتـــرام ایشـــان این 
همکاری را ادامه ندادم. البته ســـال ها 
در ارکســـتر ســـمفونیک صدا وســـیما 
فعالیت داشـــتم و بعد از بازنشستگی 
از ســـازمان، اغلـــب فعالیتم بـــا وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسامی و بنیاد رودکی 

است.«
اولیـــن همـــکاری همایـــون رحیمیان با 
ارکستر ملی به 13 آذر امسال برمی گردد 
کـــه در آســـتانه روز جهانـــی داوطلـــب، 
در تـــالار وحدت برگزار شـــد. رحیمیان 
عضو شـــورای هنری ارکســـتر ملی است 

و به پیشنهاد این شـــورا اجرای جشنواره 
موســـیقی فجر را برعهده گرفته اســـت. 
او درباره شـــرایط حال حاضـــر نوازندگان 
ارکســـتر بیان داشـــت: »ارکسترها حتی 
در مـــدت زمـــان تعطیلـــی برنامه هـــای 
موسیقی، کم وبیش فعالیت و تمرینات 
خـــود را داشـــتند امـــا اجرایـــی برگـــزار 
نمی شـــد و بـــا وجـــود ایـــن مســـائل از 
اجرای نوازندگان ارکســـتر بسیار رضایت 
دارم. اغلـــب نوازنده هـــای ارکســـتر از 
جوانان هســـتند اما بـــا تجربـــه و دارای 
تبحـــر کـــه نیـــاز اســـت بیش ازپیـــش 

حمایت شـــوند.«
 او گفـــت: »نوازنـــدگان ارکســـتر درآمد 
چندانـــی ندارنـــد اما با عشـــق و عاقه 
فعالیـــت می کننـــد و حرفه شـــان را 
دوســـت دارنـــد. اغلـــب نوازنـــدگان 
ارکســـتر بـــا ســـازهای خودشـــان اجرا 
دارنـــد و ممکن اســـت در طـــول زمان 
و اســـتفاده های طولانی مـــدت، دچـــار 
صدمه و آســـیب و هزینه های بسیاری 
متحمـــل شـــوند کـــه وظیفـــه خودم 
دانســـتم بـــه بنیـــاد رودکی پیشـــنهاد 
کنم حداقل ســـالی یک بـــار به لحاظ 
مالی یـــا خرید وســـایل جانبی ســـاز، 
این گونـــه از نوازندگان حمایت کنند.«

ایـــن موســـیقیدان در پاســـخ بـــه این 
ســـؤال کـــه حضـــور شـــما در شـــورای 
هنری ارکســـتر چـــه میـــزان می تواند 
در حمایت نوازندگان ارکســـتر اثر گذار 
باشـــد، اظهـــار کرد: »من خـــود جزئی 
از همیـــن هنرمندان هســـتم و هدف 
ما بی تردید حمایت از جوانان اســـت 
بویـــژه هنرمندان جوان موســـیقی که 
با عشـــق و عاقـــه در این مســـیر قدم 
برداشته اند. بر این اســـاس در شورای 
هنری تا حد امـــکان حمایت های لازم 
را خواهیم داشـــت تا انگیزه بیشـــتری 
در تداوم این مســـیر داشـــته باشـــند. 
منتهـــی برخـــی مســـائل حاشـــیه ای 

بویـــژه در فضـــای مجازی، 
و  وحیـــه  ر در  مشـــکاتی 

فعالیت ایـــن هنرمندان 
ایجاد کـــرده اســـت. به 
طورمثـــال طـــی چند روز 
گذشته برخی دوستان 
در فضای مجازی اشـــاره 

داشـــتند آقـــای رحیمیان 
در نبـــود رهبـــران متخصـــص از 

فرصـــت اســـتفاده کـــرده و رهبری 
ارکســـتر ملـــی را برعهـــده گرفتـــه در 

صورتی که این دیدگاه اشـــتباه اســـت. 
من ســـال ها اســـت که در ایـــن حرفه 
تجربه دارم اما هیـــچ گاه قصد دخالت 
نداشـــتم و وقتی می بینم نیاز اســـت و 
از مـــن می خواهنـــد کمکی باشـــم، در 

کنارشـــان خواهـــم بود.«

امیرعباس ستایشـــگر ازجمله مدیرانی اســـت کـــه از بدنه هنر انتخاب 
شـــده و طی چند ســـالی که بـــا دفتر موســـیقی  و برگـــزاری رویدادهای 
موسیقایی چون جشنواره ها، ارتباط نزدیکتری داشته، توانسته تاش 

بیشـــتری هم برای بهتر شـــدن شرایط موســـیقی ایران انجام بدهد.
ایـــن هنرمند تیرماه امســـال به عنوان مدیرعامل انجمن موســـیقی 
ایران انتخاب شـــد و  در دوره ســـی و ششم و ســـی و هفتم جشنواره 
موســـیقی فجر نیز بـــه عنوان عضو هیـــأت انتخاب آثار و گـــروه ها و 
البته مشـــاور اجرایی جشنواره ســـی و هفتم حضور داشته و امسال 

دبیر اجرایی ســـی و هشتمین جشنواره موســـیقی فجر است.

نگاه جوانگرایی به جشنواره سی و هشتم
 امیرعبـــاس ستایشـــگر مدیرعامـــل انجمـــن موســـیقی ایـــران در
گفـــت و گوبا »ایـــران« درباره انتخـــاب گروه ها و تغییراتـــی که دراین 
دوره از جشـــنواره اعمـــال شـــده ، اظهارکـــرد:» طبق روند هرســـال، 
برگـــزاری جشـــنواره هـــای معاونـــت هنـــری در دســـتور کارانجمـــن 
موســـیقی قرار دارد، جشـــنواره هایی چون موســـیقی نواحی ایران، 
جشـــنواره موســـیقی فجر و جشـــنواره موســـیقی جوان. امسال هم 
طبق روال، فراخوان ها آماده و منتشـــر شـــد و بخش های مختلفی 
کـــه طی ســـال هـــای گذشـــته در جـــدول جشـــنواره قرار داشـــتند 
درایـــن دوره هم به قـــوت خود باقی هســـتند. عاوه بـــر آن با توجه 
بـــه تصمیم و نظـــر آقایان بهزاد عبـــدی دبیر این دوره از جشـــنواره و 
همچنین شـــورای سیاســـتگذاری، چند بخش دیگر بـــه جدول این 
جشنواره افزوده شـــد. بطورمثال برپایی »جشنواره جشنواره ها « که 
شـــامل نمایشگاهی از ســـی و هفت دوره از جشـــنواره موسیقی فجر 
اســـت که درمجموعه کوشـــک هنر و موزه  هنر های دینـــی امام علی 
)ع( برای مخاطبان به نمایش گذاشـــته شـــده اســـت. عـــاوه بر آن 
دربخش رقابتی هم، شـــهریورماه امسال، بخش کتاب و گروه نوازی 
در حوزه موســـیقی ردیف دســـتگاهی و موسیقی کاســـیک به جایزه 
باربد افزوده شـــدند.بخش جایزه کتاب شـــامل آثاری است که طی 
10ســـال گذشته در حوزه موسیقی منتشر شـــده و مانند بخش آلبوم 
های موســـیقی آثار خـــود را به دبیرخانه جشـــنواره ارســـال کردند و 

توســـط هیأت انتخاب، داوری شد.
دبیر اجرایی ســـی و هشتمین جشنواره موســـیقی فجر درباره حضور 
بهزاد عبدی بـــه عنوان دبیر جـــوان این دوره از جشـــنواره گفت:»از 
نـــگاه من انتخاب آقای عبدی یکی از ســـرفصل های مهم جشـــنواره 
امســـال است و با حضورایشـــان در بخش موسیقی ردیف دستگاهی 
شـــاهد شـــرکت و اجرای چند خواننده جوان هستیم.همچنین در 
بخش گروه های موســـیقی که ازطریق فراخوان برگزیده شـــده اند، 
هیأت انتخاب بر ایـــن نظر بودند ، گروه هایی که جوان تر هســـتند 
امـــا بـــه صـــورت حرفـــه ای فعالیـــت دارنـــد، حضورشـــان درجدول 
جشـــنواره در اولویت قرار بگیرد.براین اســـاس درخصوص موضوع 
جوانگرایی  باید بگویم نگاه دبیر جشـــنواره و شـــورای سیاستگذاری 

براین موضوع اســـتوار بوده است.

تحمیل سلیقه به جشنواره ها آفت جشنواره است
 او درپاســـخ به این ســـؤال که آیا زمان آن رســـیده است که ایده های 
تازه و نو به جشـــنواره ورود کنند، بیان داشـــت:»البته این دیدگاه می 
توانســـت زودتر از ایـــن هم رخ بدهـــد. از دیدگاه من مشـــکل بزرگ 
جشـــنواره موســـیقی فجر این اســـت که تا حدودی مکانیزم سلیقه 
هـــا بر مکانیزم مدیریت فرهنگی آن استواراســـت. البتـــه با توجه به 
مســـئولیتی که طی دو- سه سال قبل در جشـــنواره عهده دار بودم، 
تمامـــی حوزه های کاری و مســـئولیت ها خط کشـــی شـــده وســـعی 
مان این بود به حوزه و مســـئولیت شـــخص  دیگری ورود نکنیم.اما 
اینکـــه فردی بخواهد ســـلیقه ای بخش هایی از جشـــنواره را حذف 
و یـــا اضافه کنـــد اتفاق خوبی نیســـت و آفت جشـــنواره  و نشـــان از  
بی ثباتـــی آن اســـت. درصورتی که جشـــنواره هـــا بایـــد دارای ثبات 
و بـــا یک سیســـتم فکری اصولـــی در حرکـــت باشـــند.البته  دبیر یا 
شـــورای سیاســـتگذاری می توانند نـــگاه موضوعی یـــا  زمینه ای خود 

را تقویت کنند.
ما بایـــد نگاه گذرا به جشـــنواره داشـــته باشـــیم، اینکـــه تمرکزمان 
تنهـــا بربرگـــزاری جشـــنواره باشـــد و بعـــد در ادامه جشـــنواره های 
بعـــدی و بعدی و... این دیدگاه موجب شـــده، جشـــنواره موســـیقی 
فجرهیچ گاه به عنوان یک ســـازمان وساختارهمیشگی نگاه  نشود.
در صورتی که لازم اســـت چند روز پس ازبرگزاری مراســـم اختتامیه  
جشـــنواره موســـیقی فجر، برنامـــه ریزی هـــای اصولـــی  دوره بعد از 
ســـرگرفته شـــود. البته در این زمینه تاش هایی صـــورت گرفته اما 

فاصله ما بـــا ایده آل ها بسیاراســـت.
مـــا باید نـــگاه کان به جشـــنواره موســـیقی فجر داشـــته باشـــیم و 
پیشـــنهاد مـــن ایجاد یک ســـازمان یا ســـاختار مجزا اســـت منتهی، 

موضوعـــی که مانـــع از این اهـــداف بـــوده  کمبود بودجه اســـت.
مـــا باید به جایـــزه باربد بها و انگیـــزه بدهیم تا این جایـــزه قوام پیدا 
کنـــد و تبدیـــل به یـــک برند شـــود که یک بخـــش مهم ایـــن اتفاق، 

همدلی و حمایت هنرمندان اســـت.

دستمان خالی است
دبیراجرایی ســـی وهشـــتم جشـــنواره موســـیقی فجر در پاســـخ به 
این ســـؤال کـــه به عنوان یک موزیســـین چه تغییراتـــی موجب بهتر 
شـــدن و بهتر دیده شـــدن جشـــنواره خواهد بـــود، اظهارکـــرد:» به 
عقیده من رســـیدن به ایـــده آل ها و بهتر بـــودن، نیازمند بکارگیری 
ســـه موضوع مهم اســـت؛ نخســـت ثبات دیدگاه. یعنی فردی که به 
عنوان دبیرانتخاب می شـــود بریک دیدگاه که مســـیرکلی جشـــنواره 
است،نظرات و پیشـــنهادات هنری خود را بگنجاند نه آنکه معادلات 
کلی جشـــنواره را برهم زند و هرآنچه را کـــه از ابتدا بوده، تغییر دهد. 
بنابراین جشـــنواره موســـیقی فجر بایـــد دارای چهارچـــوب واهداف 
مشـــخصی باشـــد تا هردبیر یا شـــورایی که بـــه عنوان سیاســـتگذار 
یـــا داور انتخـــاب مـــی شـــوند  ایـــن اهـــداف را درچهارچـــوب ذهن 
وایده هـــای خود دنبال و پیگیری کنند. نکته دوم بودجه جشـــنواره 
اســـت. بودجه ای که برای جشـــنواره فیلم برآورد می شـــود با میزان 
بودجـــه ای که بـــرای موســـیقی فجـــر در نظر گرفته شـــده، بســـیار 
متفـــاوت اســـت و بـــه همین میـــزان هم می توانـــد اثرگذار باشـــد. 
بنابراین وقتی جشـــنواره موســـیقی فجر  بودجه قابـــل ماحظه ای 

نداشـــته باشد دســـتمان خالی است.«

امیرعباس ستایشگر دبیر اجرایی سی و هشتمین 
جشنواره موسیقی فجر در گفت و گو با »ایران«: 

 باید نگاه کلان 
به جشنواره موسیقی فجر داشته باشیم
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اجرای شب موسیقی قشم در سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر

عکس: سایت جشنواره 

اجرای هنرستان موسیقی پسران در سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر

عکس: سایت جشنواره 

اجرای آرون افشار در سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر

عکس: سایت جشنواره 

 نداسیجانی
روزنامه نگار

گفت وگو ها
من خود 
جزئی از 

همین 
هنرمندان 

هستم و 
هدف ما 
بی تردید 

حمایت 
از جوانان 

است بویژه 
هنرمندان 

جوان 
موسیقی که 

با عشق و 
علاقه در این 

مسیر قدم 
برداشته اند. 

بر این اساس 
در شورای 

هنری تا 
حد امکان 

حمایت های 
لازم را 

خواهیم 
داشت 

تا انگیزه 
بیشتری در 

تداوم این 
مسیر داشته 

باشند

تلاش من 
این است 

که برخی از 
موسیقی های 

فولک 
کشورمان 

که قابلیت 
تنظیم 

مجدد دارد 
با ارکستر 
ملی اجرا 

شود و البته 
می توان در 

این زمینه از 
آهنگسازان 

جوان دعوت 
به عمل آورد 

و این کارها 
را سفارش 

بدهیم


